
88498433سرويس  اقتصادي4

|| روزنامه جوان |  شماره 4927  1438 مح��رم   3  |  1395 مه��ر   14 چهارش��نبه  حال اقتصاد خوب است اما تو باور نكن!
دكتر نيلي روز گذشته در جمع بخش خصوصي آمده بود تا نشان دهد 
حال اقتصاد خوب اس��ت و براس��اس تعاريف اقتصادي از ركود خارج 
شده ايم و از همه مهم تر كنترل تورم مهم ترين دستاورد دولت و عامل 

ثبات اقتصادي است. 
همين جمله هاي تكراري نشان مي دهد چشم انداز چند ماهه كشور هم 
به همين منوال پيش خواهد رفت و دولت هيچ برنامه عملي و درون زا 
نخواهد داشت و جريان تبليغاتي دولت براي انتخابات آتي به احتمال 
زياد روي همين موضوع متمركز خواهد ش��د: »بزرگ ترين دستاورد 

دولت كنترل تورم است.«
وي همچنين جذب سرمايه و اجماع بر سر ورود سرمايه هاي خارجي را 
به عنوان عاملي كليدي در ثبات نرخ رشد و توسعه كشورعنوان كرد و 
امسال را يك بزنگاه تاريخي براي اقتصاد دانست؛ بزنگاهي كه اگر دولت 
در دام تصميم��ات مقطعي و كوتاه مدت بيفتد حتماً رش��د اقتصادي 
در سال 96 و 97 تكرار نخواهد ش��د. وي در اين باره مي گويد: »نبايد 
سياستگذار را به سمت اقدامات كوتاه مدت مثل استفاده از منابع بانك 
مركزي براي رشد اقتصادي سوق دهيم، بلكه بايد سياستگذار به گونه اي 

عمل كند كه اقداماتش تأثيرات بلندمدتي بر اقتصاد داشته باشد.«
اس��تدلال منطقي وي در اين باره ناظر بر نرخ رشد 5 درصدي امسال 
ناشي از افزايش 50 درصدی ظرفيت فروش نفت به خارج است. آنجا 
كه مي گويد: »پس از لغ��و تحريم هاي  بين المللي تأثير آن را بر رش��د 
اقتصادي سال ۱۳95 مشاهده كرديم به اين ترتيب كه وزارت نفت با 
تمهيداتي كه از پيش انديش��يده بود توانست بلافاصله بعد از برداشته 
شدن تحريم ها، توليد را افزايش دهد كه منجر به افزايش ارزش افزوده 

50 درصدي بخش نفت شد.«
وي همچني��ن به افزاي��ش فرصت خام فروش��ي و افزاي��ش صادرات 
فرآورده هاي نفتي و گازي و فلزات اش��اره مي كند و دليل آن را چنين 
مطرح مي كند: »به امكانات��ي بر مي گردد كه پس��ابرجام در اختيار ما 
گذاشت.«  اما نيلي بيش از همه نگران آفت رشد اقتصادي در دوسال 
آتي است و معتقد است سرنوش��ت اقتصادي ما در سال هاي آينده به 
عملكرد خودمان باز مي گردد و اگر از اين فضا استفاده نكنيم در سال 
۱۳96 تا ۱۳97 دوباره با رشدهاي پايين روبه رو خواهيم بود و به نظر من 

مديريت صحيح در اين جريان مهم ترين نقش را ايفا مي كند. 
وي همچنين نگران رش��د نامناس��ب پاي��ه پولي اس��ت. تقريباً همه 
استدلال هاي وي در جمع بخش خصوصي نش��ان از كارنامه ناموفق 
دولت و نگراني ها از چش��م انداز رشد اقتصادي اس��ت كه راه حل آن را 
تنها در اميد به جذب و هضم س��رمايه هاي غرب��ي مي داند. اما وي كه 
سال هاست فعاليت پژوهشي در اقتصاد كشور مي كند درباره راهكار ها 
و روش هاي جذب سرمايه سخني نمي گويد. در حالي كه دغدغه اين 
روزها بيش از همه در فضاي اقتصادي دقيقاً نحوه جذب غيرش��فاف 

سرمايه ها در حوزه هاي اقتصاد اعم از نفت و خودرو سازي است. 
بدون شك سوابق زيادي در كشور و در س��اير ملل وجود دارد كه الزاماً 
جذب سرمايه گذاري با هر شيوه اي منجر به رشد پايدار و توسعه كشورها 
نشده و حتي منجر به تضعيف توليدات داخلي و مصرف گرايي محض شده 
است، البته منظور نگارنده توسعه به روش الزامي صنعتي شدن يا مقابله 
محض با غرب و ترويج تفكر مقابله با امپرياليسم دهه 60 و 70 ميلادي 
نيست بلكه نحوه تعامل و جذب سرمايه گذاري بسيار حائز اهميت است. 
 به همين تناسب و از س��وي ديگر وقتي فضاي اقتصادي كشور امكان 
جذب سرمايه هاي داخلي را ندارد و سرمايه هاي داخلي همچنان با سود 
حدود دو برابري تورم براي سپرده ها در بانك ها حبس هستند لابد ورود 
سرمايه هاي خارجي مسيري بهتر از سرمايه هاي داخلي را طي خواهند 
كرد. در حالي كه فرش قرمز براي جذب سرمايه هاي خارجي بايد پيشتر 
براي س��رمايه هاي داخلي فراهم ش��ود وگرنه هر اتفاقي در حوزه ورود 
سرمايه هاي خارجي به منزله تخريب بخش داخلي و اعطاي رانت ويژه 
به خارجي هاست و برعكس نظر بس��ياري از اقتصاددانان رابطه جذب 
س��رمايه خارجي و تحرك توليد داخل به دليل وجود درآمدهاي نفت 
به هيچ وجه رابطه اي مستقيم نيست چرا كه اگر چنين رابطه اي وجود 

داشت نبايد نگران نرخ رشد دو سال آينده بود. 
با جميع جهات درباره آنچه دكتر نيلي درباره اقتصاد ترسيم مي كند و تنها 
راهكار را در اجماع براي جذب سرمايه خارجي مي داند، بايد نگران حال 
اقتصاد در سال هاي آتي بود؛ نگراني اي كه مي تواند با جريان انتخابات 
تشديد شود و پول هاي جديد نفت نيز صرف فعاليت هاي پوپوليستي قرار 
بگيرد اما اين بار پول ها به جاي طرح پرداخت يارانه نقدي، صرف واردات 
كالاهاي لوكسي شود كه برندهاي جهاني به اسم سرمايه گذاري و لطف 

به بازار ما خواهند ريخت، بي آنكه رشدي پايدار را شاهد باشيم!

اولين توافقنامه نفتي با مدل IPC  امضا شد

شرکت پرشیا: آزادگان را به ما بدهید

دولت حمايت از تراريخته را پس گرفت  مهران ابراهيميان 
نوبخت: در یک ستاد ویژه تصميم گيری می کنيم 

رئيس س�ازمان مدیری�ت و برنامه ریزي پس از اظهارنظر ش�تابزده 
روزهاي گذشته اش درباره تراریخته، دیروز سخنان قبلي اش را پس 
گرفت و گفت: موضع رسمي دولت قرار است در قالب ستاد اعلام شود. 
به گزارش تسنيم، چندي است موضوع غذاهاي دستكاري شده ژنتيكي 
)تراريخته ها( به يكي از نگراني هاي مهم جامعه تبديل شده است. چندي 
پيش علماي عظام قم در اين مورد اعلام نظر كردند. ايشان ضمن هشدار 
درباره ريشه صهيونيستي اين محصولات، بر بررسي دقيق سلامت اين 
محصولات پيش از رهاس��ازي تأكيد كردند. دراين خصوص محمد باقر 
نوبخت درنشست خبري خود با خبرنگاران با عقب نشيني از مواضع قبلي 
گفت: در دولت درباره تراريخته ستادي تشكيل شده و نظرات مختلف را 

جمع كرده است و موضع رسمي دولت در قالب ستاد اعلام مي شود. 
س��خنگوي دولت درباره تراريخته گفت: در اين باره ديدگاه هاي علمي 
وجود دارد، البته مراجع معظم در مقاطع مختلف اظهارنظر كرده اند. ما 
بحث علمي را به مباحث فقهي و شرعي نكشانيم و نظر مراجع براي ما 
بسيار مهم اس��ت. در اين باره اختلاف نظر وجود دارد. در دولت ستادي 
تشكيل ش��ده و نظرات مختلف را جمع كرده و موضع رسمي دولت در 
قالب ستاد اعلام مي شود. هم اكنون هم از تراريخته استفاده مي شود و 
هر حرفي مي تواند بر بازار عرضه و تقاضا تأثير بگذارد. ما نظرات مراجع 
را قابل احترام مي دانيم. وي در تشريح نحوه تصويب برنامه ششم توسعه 
در مجلس، گفت: اين برنامه از س��ال 9۳ نگارش شد، از همه ظرفيت ها 
استفاده و يك لايحه كاملي را مبني بر 29 موضوع فرابخشي و ۱4 موضوع 
ديگر به عنوان چالش مطرح كرديم. وي افزود: كميس��يون تلفيق 27 
رأي مثبت به كليات برنامه شش��م داد و وارد جزئيات شد، همه حرف 
و حديث ها با عزم نمايندگان مجلس به پايان رس��يد. وي درباره خارج 
كردن خودروهاي فرسوده تصريح كرد: مصمم بوديم 90 هزار تاكسي 
فرسوده را از ناوگان خارج كنيم كه براس��اس آخرين گزارش دريافتي 
بيش از 56 هزار و 626 صاحب خودروي فرسوده ثبت نام كردند و تا الان 

2۱ هزار و 8۱8 تاكسي يا خودروي جديد تحويل داده شده است. 
سخنگوي دولت درباره افزايش قيمت ارز در بازار خاطرنشان كرد: فضا 
مناسب اس��ت و براي تك نرخي كردن ارز همكاران من در حال تهيه 
بودجه 96 هس��تند، ضمن آنكه آن را در وقت مقرر به مجلس تقديم 
خواهيم كرد. وي با اش��اره به اينكه افزايش نرخ ارز بايد تعديل شود و 
لزومي ندارد افزاي��ش قيمت ارز رخ دهد، گفت: س��از و كاري تعيين 

خواهيم كرد كه ارز قيمت معقول تري بگيرد. 
    هر کس تخلف کرده باید مجازات شود

نوبخت درباره فيش هاي حقوقي نجومي خاطرنشان كرد: از دستگاه هاي 
نظارتي مي خواهيم هر كسي در هر جايگاهي تخلفي كرده و دريافتي اش 

خلاف قانون بوده تعقيب كند و ما نيز در اين زمينه تابع قانون هستيم. 
سخنگوي دولت در بخش ديگري از نشست خبري خود گفت: مقدمات 
شكايت درباره بازگرداندن 2 ميليارد دلار در شوراي عالي امنيت و وزارت 

اقتصاد فراهم شده و در اين زمينه كوتاه نخواهيم آمد. 
وي درب��اره بحث هاي حاش��يه اي علي��ه دولت گفت: برخي مس��ائل 
حاشيه اي عليه دولت تا انتخابات 96 ادامه خواهد داشت، البته بعضي 
اظهارنظرها را دلسوزانه مي دانيم. وي در ادامه گفت: هيچ كس نمي تواند 
اختيارات قانوني براي اجراي كنس��رت را لغو كند. درباره بحث قم هم 
موضع دولت مشخص است. ما براي روابط خوبمان با بيوت آيات عظام 
و ارتباط با علماي بزرگوار، اعتبار و اهميت زيادي قائليم و براي نظرات 
حضرات احترام ويژه اي را در عمل نشان داده ايم، منتها مديران ما بايد 
بسيار آگاهانه و هوشمندانه وارد اين عرصه شوند. عرصه بسيار پرموج 
و متلاطمي است. نبايد كاري كنيم كه رقبا از فرصت ها استفاده كنند. 
بايد معقول عمل كنيم. هم بايد از كنسرت ها و هنرمندان اصيل و عزيز 

حمايت كنيم و هم به نظرات ارزشمند علما توجه كنيم. 
وي درباره حذف كارت س��وخت نيز اظهار داش��ت: موضوع حذف كارت 
سوخت بنزين مربوط به اصلاحيه قانون بودجه سال 95 كل كشور است.

سخنگوي دولت در پاسخ به سؤال خبرنگاري درباره برخي اظهارنظرها 
مبني بر پرداخت ۱00 هزار تومان يارانه ماهانه گفت: اگر اعداد و منابع را 
مطالعه كنيم مي توانيم بگوييم آيا امكان افزايش يارانه نقدي مقدور است 
يا نه. قانونگذار افزايش قيمت ها را براي تأمي��ن پرداخت نقدي يارانه ها 
مصوب كرده است، هر قدر از افزايش قيمت ها در اين بخش حاصل شود، 
50 درصد به صورت نقدي به مردم برگردانده مي شود. در عمل، كل پولي 
كه از افزايش قيمت ها حاصل مي شود را بين مردم پخش مي كنيم و حتي 
س��الانه حدود ۱2 هزار ميليارد تومان از خزانه دولت طبق قانون بودجه 

برمي داريم و براي پرداخت نقدي يارانه به مردم مي دهيم. 
نوبخت در ادامه با بيان اينكه س��وخت گران ش��د و درآمد آن با افزايش 
70 هزار ميليارد تومان به مردم بازگشت، گفت: هر چه قرار است به افزايش 
يارانه تعلق گيرد بايد از گران شدن سوخت فراهم شود. اصلًا چرا بگوييم 
۱00 هزار تومان يارانه مي دهيم؟ 200 يا 500 هزار تومان يارانه بدهيم، 
ولي بايد از كجا تأمين ش��ود؟ قيمت بنزين را بايد 5 ي��ا ۱0 هزار تومان 
افزايش دهيم تا بتوانيم رقم پرداخت نق��دي را افزايش دهيم. راه ديگر 
برداشت بيشتر از خزانه است. از ابتداي سال تاكنون 7  هزار ميليارد تومان 
از خزانه برداشته ايم و به صورت يارانه بين مردم تقسيم كرده ايم. اگر خزانه 

پولي دارد، بيايند بردارند و به مردم يارانه بدهند!
سخنگوي دولت با اشاره به اينكه افزايش نرخ ارز هم راه ديگري براي 
تأمين يارانه نقدي است، گفت: مي شود قيمت ارز را تا ۱2هزار و 500 
تومان افزايش داد تا پ��ول تأمين كنيم و به م��ردم يارانه بدهيم ولي 
تبعات اين كار چيست؟ كسي كه مي گويد بايد ۱00 هزار تومان يارانه 
داد، بگويد از ك��دام راه مي خواهد پيش برود؟ اين س��خنان، منطق 

اقتصادي و اجتماعي ندارد. 

اولين توافقنامه نفتي در قالب قراردادهاي جدید 
روز گذشته ميان شرکت ملي نفت ایران و ستاد 
اجرایي فرمان امام )ره( امضا شد ولي مهم ترین 
نكته آن تأکيد محمد مخبر بر واگذاري مهم ترین 
ميدان نفتي ایراني به کنسرسيوم ایراني است. 
به گ��زارش »ج��وان«، وزارت نفت معتقد اس��ت 
ظرفيت توليد نفت بايد افزايش يابد ولي با اين وجود 
به جاي واگذاري ميادين به شركت هاي ايراني كار 
تخصصي افزايش ضريب بازيافت ميادين را به آنها 
واگذار كرده است. شركت نفت و گاز پرشيا به عنوان 
ش��ركت نفتي زيرمجموعه س��تاد اجرايي فرمان 
امام)ره( عملكرد بسيار مطلوبي در توسعه ميدان 
ياران جنوبي داشته كه فاز بعدي توسعه اين ميدان 

مشترك به اين شركت واگذار شده است. 
در مراسم امضاي توافقنامه توسعه اين ميدان نفتي 
و البته چند مخزن ديگر، رئيس ستاد اجرايي فرمان 
امام)ره( گفت: ديشب - شب سه شنبه- كه با آقاي 
زنگنه صحب��ت كرديم، گفتن��د روي آزادگان هم 
مي توانيد كنسرسيوم تشكيل دهيد، بايد بگويم ما با 
ميادين كوچك در دنيا مطرح نخواهيم شد، ولي با 
توسعه ميادين بزرگ، اسم ما در دنيا شنيده خواهد 
ش��د. وي در ادامه گفت: اول كه شروع كرديم عدد 
و رقمي نبوديم، اما اولين ميداني كه به ما س��پرده 
شده را هم به لحاظ زماني و هم به لحاظ قيمت تمام 
شده و هم به لحاظ كيفيت به بهترين حالت تحويل 
داديم. از ۱42 شركتي كه در ياران با ما كار مي كنند، 
تنها س��ه ش��ركت خارجي اس��ت كه عدد و نقش 

قابل توجهي ندارند و همه كار توسط كارشناسان، 
تكنيس��ين ها و كارگران داخلي انجام مي شود. ما 
به دنبال اين هستيم كه بين المللي بشويم و براي 
كشوري كه ۱00 سال اس��ت نفت دارد اصلًا خوب 

نيست كه مرتب نيازمند خارجي ها باشد. 
وي با اشاره به ايجاد اش��تغال مؤثر اجراي توسعه 
ميدان ياران، گفت: از آقاي زنگنه خواهش مي كنم 
اجازه دهند توسعه ياران جنوبي را به سرعت شروع 
كنيم تا بچه هاي ما بيكار نمانند و از ايشان خواهش 
مي كنم بعد از برداشتن اين قدم، قدم بعدي را هم 
بردارند تا بتوانيم با تش��كيل يك كنسرسيوم اين 

خدمت را روي آزادگان و امثال آن انجام دهيم. 
مخبر با اشاره به ايجاد 7 يا 8 هزار شغل در اجراي 
اين پروژه ها گفت: اين قرارداد مبارك مردم جنوب 
باشد كه روي ميلياردها تن دارايي با وضعيت بدي 
زندگي مي كنن��د. وي ادامه داد: ب��ا ضمانت ما هر 
بخش خصوصي كه آمادگي دارد با ما شريك شود، 
ما آماده مشاركت با او در هر درصدي از مشاركت 
هستيم، البته مديريت بايد دراختيار خود ما باشد 
چون ما هستيم كه به وزارت نفت تعهد مي دهيم. 
اميدواريم آقاي زنگنه س��ازوكاري ارائه دهند كه 

همين مراسم را براي ميدان آزادگان بگيريم. 
   اولویت با ایراني هاست

زنگنه هم در اين مراسم با بيان اينكه شركت نفت 
و گاز پرشيا يك شركت توانمند است، گفت: آنها 
در مخازن كوپال و مارون مي توانند مطالعات لازم 
را ش��روع كنند و در ياران جنوبي هم مي توانند 

عمليات را شروع كنند و جلو بروند. 
وزير نفت اظهار داش��ت: در اين قرارداد با شركت 
پرشيا به ما قول دادند كه شريك خارجي بياورند 
و از 2/2 ميليارد دلار س��رمايه گذاري مورد نياز، 
بخشي را بايد از منابع خودشان، بخشي را از وام و 
بخشي را از طريق شريك خارجي تأمين كنند، اما 
پول اصل كار نيست و جور مي شود، در حالي كه 

بايد توان فني و مديريتي پيدا شود. 
وزير نفت افزود: ما ياران شمالي را به ياران جنوبي 
پيوند داديم و هر آنچه امروز امضا مي كنيم، چه در 
ياران و چه در م��ارون و كوپال مربوط به افزايش 
بازيافت است، چراكه براي بخش تخليه طبيعي 
ياران ش��مالي و جنوبي قرارداد قبلًا امضا و اجرا 
ش��ده اس��ت و الان براي افزايش بازيافت از اين 

ميادين قرارداد مي بنديم. 
زنگنه گف��ت: بعضي وقت ها كس��ي مي گويد چرا 
فلان كار را به فلان شركت داديد در حالي كه كسي 
جاي كسي را تنگ نكرده است، چنان كه ما فقط 
در مناطق نفتخيز جنوب بيش از 60 مخزن داريم 
كه همه آنها ب��ه طرح جديد ني��از دارند و ميادين 
فلات قاره و ميادين گازي ما در مناطق مركزي هم 
نياز به اجراي پروژه دارد. زنگنه با اشاره به اشكال 
مختلف قراردادهاي توسعه، گفت: تصويب كرديم 
كه تعدادي از ميادين از جمله ميادين رگ سفيد، 
كرنج، پارسي و شادگان در لايه هاي آسماري و ديگر 
لايه ها توس��ط مناطق نفتخيز جنوب توسعه پيدا 

كند و ضريب بازيافت آنها افزايش يابد. 

زنگنه در ادامه با بيان اينكه ما بعد از اجراي قرارداد 
مشروط به توليد به شركت پيمانكار بازپرداخت 
مي كنيم، گفت: شركت پرشيا بايد در اين پروژه ها 
درآمد ايجاد كند و ما از محل بخش��ي از درآمد، 
هزينه ها، اصل و فرع و پاداش و دستمزد را به آنها 
مي دهيم. وي تصريح كرد: مذاكرات خيلي جدي 
و سختي را با شركت پرشيا داشتيم و بعضي از جاها 
بنده وسط را گرفتم و دوستان شركت نفت و پرشيا 
قبول كردند و موضوع را جمع كرديم و به نتيجه 
رسيديم. زنگنه ادامه داد: ستاد اجرايي تا الان در 
ياران شمالي بيشتر از منابع خودش استفاده كرده 
است و در قالب قرارداد سنتي بيع متقابل، چندان 
س��ودي گير آنها نمي آيد و اگ��ر بتوانند هزينه و 
درآمد را صفر صفر متوازن كنند، براي آنها خوب 
است، با اين حال به قرارداد احترام گذاشته و آن را 

اجرا و ظرفيت خوبي ايجاد كردند. 
   شرکت هاي داخلي جاده صاف کن نيستند

معاون وزي��ر نفت در واكنش به گ��زارش ديروز 
روزنامه »جوان« مبني بر اينكه امضاي قرارداد 
با ش��ركت هاي داخلي هموار كردن مسير براي 
حضور شركت هاي خارجي در ايران است گفت: 
اين گونه نيس��ت، از آنجا كه كار با ش��ركت هاي 
ايراني آس��ان تر اس��ت، قرارداد با آنها س��ريع تر 
امضا ش��د. علي كاردر، مديرعامل شركت ملي 
نفت ايران درباره اينكه شركت هاي خارجي چه 
زماني در پروژه هاي نفتي ايران حضور مي يابند، 
تصريح كرد: به دنبال اين هستيم تا از شركت هاي 
خارجي درخواس��ت دريافت اطلاع��ات كنيم و 

آگهي آن از هفته آينده منتشر مي شود. 
وي درباره اينكه آيا ش��ركت فرانسوي توتال براي 
سرمايه گذاري در پروژه هاي نفتي، به ايران مي آيد، 
تصريح كرد: پس از دريافت اطلاعات ارزيابي ها انجام 
می شود، بنابراين از هم اكنون نمي توان گفت اين 

شركت در پروژه هاي نفتي ايران حضور مي يابد. 
معاون وزير نفت درباره ميدان آزادگان جنوبي هم 
اظهار كرد: اين ميدان نفتي در اولويت مناقصه براي 
توسعه قرار دارد. وي با بيان اينكه گروه توسعه انرژي 
تدبير شركت توانمندي است و كار حرفه اي انجام 
مي دهند، تصريح كرد: اين شركت تجربه موفقي در 
ميدان ياران داشته است كه مي تواند از تجربه آن 
استفاده كند. مديرعامل شركت ملي نفت ايران در 
پاسخ به پرسشي درباره قرارداد كرسنت هم اظهار 
كرد:اين پرونده به صورت كاملًا تكنيكي و حرفه اي 
داوري مي شود و شركت ملي نفت ايران نيز با همه 
توان خود تخصصي و حرفه اي از منافع قراردادي 
كش��ور دفاع مي كند. موضع كنوني ما تنها دفاع از 

مواضع كشور در مرحله داوري است. 
مديرعامل ش��ركت ملي نفت اي��ران گفت: هم 
اكنون از سه ميدان ياران، كوپال و مارون روزانه 
۱85 هزار بشكه نفت توليد مي شود و انتظار ما اين 
است كه با استفاده از فناوري هاي جديد ازدياد 

برداشت، اين رقم بسيار افزايش يابد.

وحيد حاجی پور
  گزارش  یک

کاردر در واکنش به روزنامه جوان: شرکت هاي ایراني جاده صاف کن خارجي ها نيستند

وکلاي ملت از پاس�خ وزیر جهاد کش�اورزي 
ب�ه س�ؤال دو نماین�ده مجل�س درب�اره 
علت ع�دم کنترل قيمت ش�كر قانع نش�ده 
و ب�ه محم�ود حجت�ي کارت زرد دادن�د. 
نادر قاضي پور نماينده م��ردم اروميه در مجلس 
در جريان طرح س��ؤال خ��ود از محمود حجتي 
وزير جهاد كش��اورزي درباره علت عدم كنترل 
قيمت ش��كر و تعطيل��ي اكثري��ت كارخانجات 
قند ريزي گفت: عدم كنترل قيمت شكر علاوه بر 
افزايش قيمت در بازار باعث تعطيلي كارخانجات 
و بيكار شدن كارگران شده است. وي با اشاره به 
اينكه دولت با سياست هاي اش��تباه كه به سود 
رانت خواران اس��ت باعث بيكاري تعداد زيادي 
كارگر شده است، خاطرنشان كرد: كارخانجات 
شكلات س��ازي كه چند هزار نفر در آن اشتغال 
دارند كارگران را به مرخصي اجباري مي فرستند. 
قاضي پور خطاب به وزير جهاد كشاورزي گفت: 
چرا همزمان ب��ا تولي��د ش��كر در كارخانجات 
اج��ازه واردات ش��كر مي دهيد و تولي��د ملي را 
فلج مي كنيد. وي ادامه داد: ك��دام زالو صفتان 
و رانت خ��واران هن��گام تعطيل��ي كارخانجات 
قند ش��كرهاي وارداتي خ��ود را فروختند؛ اين 
ماشين هاي 5-4 ميلياردي در سطح شهر متعلق 

به همين رانت خواران است. 
نماينده مردم اروميه در مجلس شوراي اسلامي 
با انتقاد از ارائه آمارهاي غلط از موجودي و قيمت 
ش��كر به مس��ئولان گفت: چرا مجوز انحصاري 
واردات شكر به دو نفر داده شده است؟ چرا اسم 

طرف هاي قرارداد ذكر نشده است؟
وي با ذك��ر اين نكته ك��ه رئيس دفت��ر يكي از 
معاونان وزير 2۱ ميليون تومان حقوق مي گيرد، 
گفت: يك دختر دانشجو در وزارتخانه ۱2ميليون 
حقوق مي گيرد. چرا فرزندان خ��ود و فرزندان 
رفق��اي خ��ود را وارد وزارتخان��ه كرده ايد؟اين 
نماينده مجلس گفت: در اين قضيه ش��كر چند 
صد ميليون تومان پول ميان چند نفر تقس��يم 
شده اس��ت. وي در بخش دوم توضيحات خود 

درباره س��ؤالش از وزير جهاد كشاورزي با اشاره 
به اينك��ه وزير كش��اورزي موجب ش��د قيمت 
ش��كر در طول ۱0 روز از 2 ه��زار و 200 تومان 
به ۳ هزار و 800 تومان برس��د خطاب به او اظهار 

داشت: سر ملت كلاه نگذاريد!
   لاهوتي: سالانه 2 برابر ظرفيت مورد نياز 

برنج وارد کشور مي شود
همچنين مهرداد لاهوتي نماينده مردم لنگرود 
به ارائه توضيحاتي درباره س��ؤالش از وزير جهاد 
كشاورزي پرداخت و اظهار داشت: آقاي حجتي 
شما سالانه دو برابر ظرفيت مورد نياز كشور برنج 
وارد مي كنيد و اين غير از برنج هايي است كه به 

صورت قاچاق وارد كشور مي شود. 
وي افزود: سرانه مصرف برنج در كشور 2 ميليون 
و 800 هزار تن است كه از اين مقدار 2 ميليون و 

400 هزار تن در داخل كشور توليد مي شود. 
نماينده لنگرود در مجل��س در بخش ديگري از 
سخنانش تصريح كرد: واردات 400 هزار تن برنج 
به داخل كشور براي برخي افراد صاحب منافع باز 
گذاشته شده كه اين افراد يك ميليون تن برنج 
وارد كشور مي كنند و اين غير از برنج هايي است 

كه به صورت قاچاق وارد كشور مي شود. 
وي تأكيد كرد: مگر سازمان استاندارد برنج هاي 
خارجي و از جمله برنج هاي اروگوئه را آلوده اعلام 
نكرد؟ اما شما چرا در صدا و سيما از مرغوبيت اين 

برنج ها و قيمت پايين آن سخن گفتيد؟!
نماين��ده م��ردم لنگ��رود در مجلس ش��وراي 
اسلامي اظهار داشت: سرمنش��أ واردات پرتقال 
به صورت قاچاق، دفتر شما بود آقاي وزير. شما 
چه كار كرديد؟ آقاي وزير شما نسبت به مسائل 

كشاورزي كشور بي تفاوت هستيد. 
در ادامه محمود حجتي وزير جهاد كشاورزي در 
پاسخ به اين س��ؤالات عنوان كرد: درباره ميزان 
واردات شكر در كشور بايد بگويم براساس آمار ها 
ميزان توليد در سال 92 يك ميليون و ۱00 هزار 
ت��ن و واردات نيز يك ميلي��ون و 580 هزار تن 
بوده اس��ت كه ميزان مصرف در   همان سال به 

2ميليون و 200 هزار تن رسيد از طرف ديگر در 
سال 9۳ ميزان توليد شكر حدود يك ميليون و 

۳۳5 هزار تن شد. 
وي همچنين يادآور ش��د كه از سال 9۳ وزارت 
جهاد كش��اورزي بحث تنظيم تعرفه و مديريت 
واردات و افزايش توليد را در دستوركار خود قرار 
داد و در   نهايت براساس آمار ها ميزان توليد شكر 
در سال 94 به يك ميليون و 5۳5 هزار تن رسيد. 
حتماً اگر در كشور مشكل كمبود كارخانه قند 
رفع شود در دو يا سه سال آينده از واردات شكر 
بي نياز مي شويم. وزير جهاد كشاورزي همچنين 
خاطرنش��ان ك��رد: وزارت جه��اد كش��اورزي 
600 هزار تن ش��كر از خارج براي مصرف وارد 
مي كرد كه با توجه به ذخيره هاي��ي كه در ايام 
عيد داشتيم و ميزان نيش��كر در خوزستان اين 
ميزان بايد در خرداد و تيرماه صورت مي گرفت 
اما به علت ضعف مديريتي در اين وزارتخانه اين 
موضوع به مرداد و شهريور موكول شد كه موجب 

شد بازار متلاطم شود. 
وي گفت: در آن زمان بنا بود به خاطر هزينه هاي 
ب��الاي توليد قيمت ش��كر از س��وي كارخانه ها 
مقداري گران شود كه اين هم در زمان هماهنگي 
دس��تگاه ها با تأخير صورت گرفت، اين مسئله 
موجب شد كساني كه شكر عمده داشتند صبر 
كنند تا قيمت ها افزايش يابد، البته در ش��رايط 
كنوني مش��كل كاملًا رفع شده و ش��كر در بازار 
به صورت مناسب عرضه ش��ده است. همچنين 
شركت بازرگاني دولتي از آن تاريخ به بعد شكر 
را به صورت تصفيه شده نگهداري مي كند تا در 

زمان كمبود به سرعت عرضه شود.
حجتي با بيان اينكه طي س��ه س��ال اخير شكر 
توسط كارخانجات عرضه مي شود، گفت: همواره 
آنها بايد 200 تومان زير قيمت اين محصول را به 
فروش برس��انند به طوري كه براس��اس مصوبه 
سازمان حمايت اگر يك كيلو شكر هزار و 700  
تومان تمام مي ش��ود كارخانه بايد آن را هزار و 
500 تومان به فروش برساند، البته وزارت جهاد 

مكلف است آن را از محل اعتباري تأمين كند. 
وزير جهاد كش��اورزي برهمين اس��اس يادآور 
ش��د: ما اجازه واردات ش��كر رابه هيچ كس جز 
وارد كنندگان نداده ايم. آنها كس��اني هستند كه 
سال هاس��ت محصولات خود را زير قيمت تمام 
ش��ده فروخته اند و امروز براساس آمار ها، دولت 
بي��ش از ۳00 ميلي��ارد تومان ب��ه كارخانجات 
و توليدكنن��دگان بدهكار اس��ت. از طرفي هم 
نظارت بر توزيع به صورت ج��زء و پس از عرضه 
عمده محصول بر عهده سازمان حمايت، سازمان 

بازرسي و سازمان تعزيرات است. 
نمايندگان در ادامه از پاسخ محمود حجتي وزير 
جهاد كش��اورزي به س��ؤال نمايندگان مجلس 

شوراي اسلامي قانع نشدند. 
بر اين اس��اس از ميان 2۳9 نماين��ده حاضر در 
مجلس ۱4۳ نماينده به س��ؤال رأي موافق، 59 
نماينده رأي مخالف و هشت نماينده رأي ممتنع 
دادند، لذا مجلس از پاسخ حجتي قانع نشد و به 

وي كارت زرد داد.

اولين کارت زرد مجلس دهم به وزیر جهاد کشاورزي رسيد 

مجلس از پاسخ حجتي درباره قيمت شكر قانع نشد
روایت قاضي پور از ماجرای دختر دانشجویی که در دفتر وزیر 12  ميليون تومان حقوق می گيرد

ناظران بازار سرمایه کجا هستند؟!
 رشد بي دليل 120 درصدي »وگستر« 

و خواب متوليان فرابورس   

رش�د 120 درص�دي س�هام ش�رکت گس�ترش س�رمایه گذاري 
ایراني�ان ب�ا نم�اد )وگس�تر( در حال�ي ط�ي س�ه ماه گذش�ته 
در فراب�ورس اتفاق افت�اده که این ش�رکت داراي زیان انباش�ته 
اس�ت و متولي�ان ب�ازار فراب�ورس ب�ه ج�اي متوقف ک�ردن 
نم�اد، فق�ط نظاره گ�ر ای�ن اتف�اق عجي�ب و غری�ب بوده ان�د. 
به گزارش »جوان«، شركت گسترش س��رمايه گذاري ايرانيان با نماد 
) وگستر( كه س��هامدار عمده اش تعاوني خاص كاركنان ايران خودرو 
است، در شرايطي سهامش طي سه ماه گذشته در فرابورس با رشد ۱20 

درصدي روبه رو شده كه اين شركت داراي زيان انباشته شده است. 
رشد ۱20 درصدي سهام وگس��تر در فرابورس در حالي اتفاق افتاده 
كه هيچ گونه اتفاق بنيادي در اين شركت رخ نداده است، در اين بين 
كارشناسان بازار س��هام افزايش بهاي سهم ش��ركتي كه داراي زيان 
انباشته هم  باش��د را دليلي بر ورود يك يا چند دلال حقيقي در سهام 

وگستر عنوان مي كنند. 
حال اين سؤال مطرح مي شود كه چرا مديران شركت فرابورس نماد اين 
شركت را تاكنون متوقف نكرده اند تا شركت در جهت شفافيت بيشتر 
اطلاعيه اي را منتشر كند. رشد ۱20 درصدي سهام شركت گسترش 
سرمايه گذاري ايرانيان طي سه ماه گذشته در حالي اتفاق افتاده كه اين 
شركت داراي زيان انباشته است، در اين بين دلالان حقوقي در مقابل 
چشمان ش��ركت فرابورس قيمت سهام را رش��د مي دهند و فرابورس 
نيز در اي��ن رابطه فقط نظاره گر بوده اس��ت. اينگونه س��فته بازي ها و 
دلال بازي ها باعث افزايش بي اعتمادي ها به بازار سرمايه و بازار فرابورس 
مي شود و جاي تعجب دارد كه چرا متوليان بازار فرابورس تاكنون اقدام 
به توقف نماد وگستر جهت شفاف سازي نكرده اند، در اين ميان هر چند 
دير شده است اما جا دارد سازمان بورس اوراق بهادار در رابطه با كوتاهي 

مديران بازار فرابورس در عمل به وظيفه شان تذكر دهد.
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